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Referat af Hovedbestyrelsesmøde i Diabetesforeningen 
Onsdag 27. september 2023, kl. 16.00-19.00  
Mødet afholdes på TEAMS  
________________________________________________________________________________________ 
 
Tilstede: 
 
Hovedbestyrelsen:  
Jørgen Andersen, Thomas Elgaard Larsen, John Arne Sørensen, Malene Rasmussen, Amanda Pihl, Astrid 
Most, David Rasmussen, Amanda Broe Hansen, Liv Fritzen og Anders Lund Rasmussen. 
 
Sekretariatet: 
Claus Richter, Bo Bachmann, Eva Tingkær, Sebastian Erbo Hoffmann, Tina Langerskov Buchhave, Tanja Thybo 
og Gitte Lippert (referent). 
 
________________________________________________________________________________________ 
 
Jørgen indledte det digitale møde med en særlig velkomst til nyvalgte Liv og Anders. 

________________________________________________________________________________________ 

1. Godkendelse af dagsorden (kl. 16.00-16.05) 
________________________________________________________________________________________ 

Med afsæt i Hovedbestyrelsens årshjul og seneste HB-møde var der udarbejdet dagsorden. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte dagsordenen. 
 
________________________________________________________________________________________ 

2. Opfølgning på Formandskabsmøde (kl. 16.05-16.10) 
________________________________________________________________________________________ 

Der havde været møder i Formandskabet d. 29. juni og 12. september 2023.  
 
Det kommende samarbejde med Krifa blev kort drøftet. I udgangspunktet vil vi gerne samarbejde med alle, 
der vil samarbejde med os, hvis det kan gavne foreningens medlemmer. Der kan komme kritiske røster, 
selvom KRIFA er politisk uafhængig. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
Bilag: 
A: Referat af Formandskabsmøde 29. juni 2023 
B: Referat af Formandskabsmøde 12. september 2023. 
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________________________________________________________________________________________ 

3. Økonomi – Regnskab og forecast (kl. 16.10-16.30) 
________________________________________________________________________________________ 

Claus gav en mundtlig status på økonomien med afsæt i augusttallene.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog status til efterretning. 
 
Bilag: 
Økonomisk afrapportering – august 3. kvartal 2023. 
 
________________________________________________________________________________________ 

 

4. HB-seminar 2023 – beslutning (kl. 16.30-16.45) 

________________________________________________________________________________________ 

Der afholdes kombineret HB-møde/HB-seminar 24.-25. november 2023 på: 
 
Skanderborg Park Hotel & Konference 
Skovsvinget 10 
8660 Skanderborg 
www.skanderborgpark.dk 
 
Foreløbig plan for dagene blev gennemgået. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte programpunkterne til seminaret med enkelte justeringer. 

 
________________________________________________________________________________________ 

5. Foreningsudvikling – status (kl. 16.45-17.00) 

________________________________________________________________________________________ 

Status på Foreningsudvalgets arbejde v/ Tina. 
 
Efter Hovedbestyrelsens beslutning om at nedsætte et foreningsudvalg, er der gennemført to møder i 
udvalget. Første møde i april og andet møde i juni. Tredje og fjerde møde vil finde sted henholdsvis den 11. 
oktober og den 28. november. 
 
På første møde blev der fremlagt en kort SWOT-analyse for at rammesætte udvalgets arbejde, og påbegyndt 
arbejdet med at formulere fremtidens frivillighed i Diabetesforeningen. 
På andet møde fik udvalget muligheden for at grave sig dybere ned i udvikling af frivilliginvolverede 
initiativer. Formålet var at åbne op for netop de initiativer, som var interessante for den enkelte ud fra eget 
perspektiv, position og livssituation.  
 
På tredje møde vil udvalget blive præsenteret for en opsamling på de første to møder. Derudover vil udvalget 
blive præsenteret for et bud på et nyt ”landkort”. Landkortet repræsenterer et overblik over nye 

http://www.skanderborgpark.dk/
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frivilligindsatser i Diabetesforeningen. Det indeholder både nye og gamle indsatser, men alle modereret efter 
udvalgets input i processen.  
 
Fjerde og foreløbigt sidste planlagte møde i udvalget vil bestå af en opsamling på landkortet og struktur samt 
drøftelse af konsekvenser og en beskrivelse af processen fremadrettet. 
 
Kommunikation:  
Der er allerede kommunikeret om sagen i FrivilligNyt, på foreningens møder, og der vil løbende blive 
opdateret Q and A til Hovedbestyrelsen for at imødekomme eventuelle spørgsmål fra medlemmerne. 
Derudover drøftes foreningsudvikling på HB-RU-fællesmødet og på frivilligdagene.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog status til efterretning.  
Der ses et behov for et ekstra HB-møde på teams i starten af 2024 til behandling af Foreningsudvalgets 
endelige indstilling, da forårets regionsmøder er indtænkt som en del af inddragelsesprocessen. 
 
________________________________________________________________________________________ 

 

6. Sundhedsstrukturkommissionen – orientering (kl. 17.00-17.15) 

________________________________________________________________________________________ 

Jørgen indledte punktet med stor ros til sekretariatet for planlægning og afvikling af Sundhedspolitisk 
Åbningsdebat 26. september på Christiansborg. 
 
Sundhedsstrukturkommissionens arbejde er i gang.  
Sundhedsstrukturkommissionen var også hovedtemaet for Diabetesforeningens konference 
”Sundhedspolitisk Åbningsdebat” på Christiansborg den 26/9. Både konferencen og det oplæg, som 
Diabetesforeningen udgav i forbindelse med konferencen, skal bidrage til at sætte Diabetesforeningens 
fingeraftryk på Sundhedsstrukturkommissionens rapport og konklusioner, når de kommer i foråret 2024. 
 
I forbindelse med Sundhedspolitisk Åbningsdebat offentliggjorde Diabetesforeningen oplægget ”Den 
kroniske kur – 6 problemer 20 løsninger”.  
 
1. Vi opsporer og forebygger som samfund for lidt – og har ikke en plan for forebyggelse af kroniske 

sygdomme 
2. Behandlingen af kroniske sygdomme lider under stor geografisk ulighed 
3. Borgere bliver - stadig - tabt mellem sektorer og oplever usammenhængende forløb 
4. Knappe ressourcer i sundhedsvæsenet risikerer at øge social ulighed i kronisk sygdom 
5. Vi udnytter ikke teknologi godt nok til at løfte behandlingen af kronisk sygdom og lette presset på 

sundhedsvæsenet 
6. Økonomisk kassetænkning spænder ben for både sammenhæng for kroniske patienter og for 

samfundsøkonomien 
 
Der var politisk opbakning til vores hovedbudskaber om en national handlingsplan for kroniske sygdomme, 
herunder diabetes, og lige så stor vilje til at investere i mere sammenhængende behandlingsforløb samt tage 
et opgør med postnummerlotteri. 
Diabetesforeningen anbefaling om en national kvalitetsplan for kroniske sygdomme med ensartede krav til 
behandlingen på tværs af alment praktiserende læger, kommuner og sygehusvæsen blev godt modtaget.  
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Der henvises til præsentationen. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
Bilag: 
Oplæg ”Den kroniske kur”. 
 
_______________________________________________________________________________________ 
 
7. HB-årshjul og mødekalender 2024 - beslutning (kl. 17.15-17.25) 
_______________________________________________________________________________________ 
 

Sekretariatet havde udarbejdet forslag til årshjul og mødekalender for 2024. 
 
Som drøftet under pkt. 5 er der behov for et ekstra HB-møde (TEAMS) forud for regionsmøderne, hvor 
Foreningsudvalgets indstilling behandles.  
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen godkendte årshjul og mødekalender 2024 med tilføjelse af et ekstraordinært HB-møde på 
Teams ultimo januar. Sekretariatet indkalder til møderne i Outlook. 
 
Bilag: 
A: Hovedbestyrelsens Årshjul 2024. 
B: Mødekalender 2024. 
 
________________________________________________________________________________________ 

 

8. Regler om habilitet - beslutning (kl. 17.25-17.35) 

________________________________________________________________________________________ 

Fortroligt punkt. 
________________________________________________________________________________________ 

 

9. Whistleblowerordning – orientering (kl. 17.35-17.40) 

________________________________________________________________________________________ 

Det bliver lovpligtigt pr. 17/12-2023 for alle virksomheder med 50-249 ansatte at etablere en 
whistleblowerordning. 
 
• Whistleblowerordningen vil være tilgængelig fra www.diabetes.dk, og der indberettes til 

whistleblower@diabetes.dk. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
Bilag: 
Whistleblowerpolitik. 

http://www.diabetes.dk/
mailto:whistleblower@diabetes.dk
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________________________________________________________________________________________ 

10. Optakt til fællesmødet med regionsudvalgene (kl. 17.40-17.55) 

________________________________________________________________________________________ 

Fælles forberedelse forud for fællesmødet med afsæt i dagsorden og Q & A’s. 
 
Beslutning: 
Hovedbestyrelsen forberedte sig til fællesmødet. 
 
Bilag: 
A: Dagsorden til HB-RU fællesmøde. 
B: Q & A’s. 
 
________________________________________________________________________________________ 

11. Meddelelser – orientering (kl. 17.40-18.25) 
________________________________________________________________________________________ 
 
Evaluering af Årsmøde/Repræsentantskabsmøde 
Overordnet blev der taget godt imod det nye koncept, og vi er tilfredse med resultaterne. Der er nu et 
fundament, der kan udvikles videre på til næste gang, hvor der sættes mere fokus på den oplevede 
virkelighed og inddragelse. Der er ligeledes opmærksomhed på flere unge deltagere. 
På HB-mødet 24. november præsenteres en overordnet skitse til afvikling af Årsmøde/Delegeretmøde der 
afholdes 25. maj 2024 i Odense.  
Bilag: Evalueringsrapport. 
 
 
Status på lokalforeninger og grupper 
Flot at der kommet 9 flere lokalforeninger fra gult til grønt. Flere af de røde lokalforeninger er ramt af at 
være ø-samfund, hvor det er sværere at etablere. 
Børnefamiliegruppen i HS og Cafe Suk er under genetablering. 
Bilag: Oversigt pr. september 2023. 
 
 
Nyt nyhedsbrevssystem for foreningerne  
I starten af september overgik alle foreninger til et nyt nyhedsbrevssystem. Systemet afløser det gamle 
system i Apsis. 
 
Hvorfor nyt system? 
Det tidligere nyhedsbrevssystem var af ældre dato. Det havde et forældet udtryk og var meget tungt 
administrativt. Herudover var der ingen sammenkobling til foreningens CRM-system.  
 
Hvad har mødt dem? 
For at samle foreningernes redskaber og mindske kompleksiteten i deres logins har sekretariatet udviklet et 
nyhedsbrev i Medlemsportalen. Medlemsportalen er her, hvor foreningerne i forvejen kan logge ind og hente 
en medlemsliste. Nu kan de også oprette deres nyhedsbrev her. 
 
Fordelene ved de nye nyhedsbreve er at: 
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• Nyhedsbrevet indhenter data direkte fra CRM og sekretariatet kan bedre hjælpe med at undersøge til- og 
frameldinger 

• Det fremstår med et stærkere visuelt udtryk, der passer til foreningens nuværende udtryk 

• Der er nu mulighed for at indsætte billede efter manges ønske 

• Foreningerne kan genbruge ældre udsendelser 

• Der sker en forenkling af arbejdsgange for sekretariat og frivillige 

• Udgifterne mindskes (abonnement på Apsis) 
 

Processen 
Foreningens frivillige har før sommerferien modtaget en mail via den lokale diabetesmail, hvor de er blevet 
orienteret om, at de vil overgå til et nyt system. Efter sommerferien er de endnu engang blevet orienteret og 
senest har de modtaget en e-mail om, at Apsis er lukket og at det nye system er gået i luften. De har fået 
udleveret en brugervejledning, og der vil også blive udviklet en videoguide, der vil ligge i 
onlineundervisningen.  
Alle frivillige er inviteret til at deltage i to online kurser henholdsvis den 13. september og den 25. september.  
 
 
Frivilligdage 
Inden længe slår vi dørene op til vores første Frivilligdage i Diabetesforeningen. Dagene er til for vores mange 
frivillige. 
 
Fokus på frivillighed, fællesskab og samarbejde  
Det bliver en dag med fokus på frivillighed, fællesskab og samarbejde. Dagen vil bestå af både plenumoplæg, 
workshopspor og netværkstid. Vi skal dykke ned i emner som rekruttering af frivillige, samarbejde i 
bestyrelser og grupper, kommunikationsværktøjer og egenomsorg i frivilligheden. Vi skal også 
erfaringsudveksle, lade os inspirere af hinanden, høre om diabetes som sygdom og meget andet! 
 
Programmet for begge dage er: 
Kl. 09.00-09.30: Ankomst og morgenkaffe – stande er åbne 

Kl. 09.30-10.00: Velkomst v. Jørgen Andersen 

Kl. 10.00-10.45: Plenum-oplæg: Hvordan får vi flere med i vores aktiviteter? 

Kl. 10.45-11.15: Pause og besøg i standene 

kl. 11.15-12:45: Workshops og oplæg – 1. runde 

Kl. 12.45-13.45: Frokost – og besøg i standene 

kl. 13.45-15.15: Workshops og oplæg – 2. runde 

Kl. 15.15-15.45: Pause – besøg i standene 

Kl. 15.45-16.30: Tak for i dag 

Læs mere om dagen og indhold på spor i vedlagte bilag. 
Find det fulde program og tilmelding her: https://diabetes.dk/frivillig/frivilligdag-2023 
 
 
Partnerskab med Kohberg forlænget 
Vi har forlænget partnerskabet med Kohberg, som blev indledt i 2022 med yderligere 1 år, så det som 
minimum også vil gælde for hele 2024.  
 
 
  

https://diabetes.dk/frivillig/frivilligdag-2023
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Nyt partnerskab med MasterCard / Spiir 
Vi har indgået et nyt partnerskab med den MasterCard ejede app Spiir. Spiir er en app, som benyttes af mere 
end 150.000 danskere og giver et overblik over privatforbrug. App’en hjælper brugerne med at spare penge, 
og nu er der så mulighed for at en del af besparelsen går til et godt formål.  
 

 
 

 

Diabetesforeningens opsporingskampagne nomineret til årets RAMBUK 2023 
 

 
 
Diabetesforeningens opsporingskampagne, som fik 263.000 danskere til at teste deres risiko for type 2-
diabetes og fandt 12.000 danskere med enten prædiabetes eller uopdaget type 2-diabtes, er nomineret i de 
to kategorier Non for profit og effektprisen. Årets RAMBUK uddeles til kampagner, som har opnået 
ekstraordinær stor gennemslagskraft. Om vi også løber af med prisen, afgøres d. 12. oktober. 
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Sundhedsbussen   
Sundhedsbussen besøger minimum 12 byer i løbet af 2023. Vi kommer bl.a. forbi Danmarks største 
genbrugsplads, en frugtfestival og flere sundhedsdage. Udover de byer, der fremgår af planen, arbejdes der 
på at få aftaler på plads i Holstebro og Aalborg.  

 

2023: 
Lørdag den 13. maj, kl. 10-14 – Odense, kongrescentret Odeon, Diabetesforeningens Årsmøde 
Torsdag til lørdag den 15.-17. juni, kl. 10-18 – Bornholm, Allinge, Folkemødet 
Lørdag den 12. august, kl. 10-14 – Albertslund, Sundhedsdag ved Albertslund Centrum 
Lørdag den 19. august, kl. 10-14.30 – Holbæk, Sundhedsdagen i Ahlgade 
Lørdag den 2. september, kl. 10-14 – Roskilde, Sundhedsdagen på Hestetorvet 
Torsdag den 7. september, kl. 10-13 – Aarhus, Bazar Vest (på parkeringspladsen foran Bazar Vest) og kl. 14-
17 – Aarhus, Verdenspladsen, Social Drive Out 
Den 8. september, kl. 10-13 – Aarhus, Viby J, Søndervangs Allé 45 og kl. 14-17 – Aarhus, Bispehaven, 
Ryhavevej 42-44 
Lørdag den 9. september, kl. 12-17 – Haderslev, Stafet For Livet, Wittenberg Plads (foran Bispen) 
Lørdag den 16. september, kl. 10-17 – Sakskøbing, Sydhavsøernes Frugtfestival, Søndergade 28 
Lørdag den 23. september, kl. 10-14 – Allerød, Allerød Torv ved Springvandet, M. D. Madsensvej 
Tirsdag den 26. september, kl. 9-16 – København foran Christiansborg 
Lørdag den 7. oktober, kl. 11-16 – Horsens, Horsens Genbrugsplads, Endelavevej 24, 8700 Horsens 

Ved udvalgte destinationer kan man ved Sundhedsbussen møde det nye projekt 2Sense: Foreløbigt 
Albertslund, Holbæk, Roskilde, Haderslev, Sakskøbing, København og Horsens. 
 
 
Projekt 2Sense  
Som en del af bussens besøg rundt i landet, er der i år etableret et nyt tiltag, nemlig projektet 2Sense. 
Projektet undersøger om brug af en sensorbaseret glukosemåler i en afgrænset periode (14 dage) styrker 
mennesker med type 2-diabetes’ viden om blodsukkerværdier og øger deres viden om, hvordan kost og 
motion påvirker blodsukkeret. Personer med type 2-diabetes kan deltage i projektet. 
 
 
Verdens Diabetes Dag 2023 
I november måned lancerer vi en ny kampagne, der skal bidrage til at gøre op med det stigma, som 
omgærder diabetes. Der er i den brede befolkning for mange fordomme, misforståelser og stereotyper på 
hvem der får diabetes, og det ønsker vi at gøre op med. Kampagnen vil som opsporingskampagnen køre på 
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en lang række digitale medier og SoMe, så vi sikrer en stor rækkevidde, og at kampagnen når ud til den 
brede befolkning, da det er deres syn på, hvem der rammes af diabetes, vi ønsker at gøre op med.  
 
Medlemmer og frivillige kan bakke op om kampagnen ved at dele kampagnens budskaber i november 
måned. Der vil fortsat være mulighed for lokale opsporingsaktiviteter for de lokalforeninger, som også 
ønsker at bruge Verdens Diabetesdag til opsporing f.eks. i samarbejde med sundhedscenter eller apotek. 
Lokalforeningerne kan fra medio oktober måned bestille opsporingskit i Diabetesforeningens netbutik. 
 

 

Nordic Forum 
Mødet fandt sted i Stockholm i dagene 31/8 og 1/9 med deltagelse af Jørgen, Thomas, Malene og Claus og på 
ungedelen deltog Liv og Pamela (ungegruppen HS). 
 
På mødet var de vigtigste diskussionsområder:  
1.  Rekruttering af Bestyrelsesmedlemmer: Udforske metoder til at tiltrække bestyrelsesmedlemmer og 
overveje, om fokus bør være på at ændre enkeltpersoner eller omstrukturere demokratiske strukturer. 
2.  Fundraising: Drøfte strategier for at sikre stabil økonomisk vækst for diabetesorganisationer i de 
kommende år.  
3.  Politisk Indflydelse: Vurdere effektiviteten af nuværende lobbyværktøjer og tilgange til at påvirke den 
politiske dagsorden.  
4.  Medlemsrekruttering: Undersøge vigtigheden af at rekruttere flere medlemmer og udforske effektive 
strategier for at opnå dette.  
Derudover var der et netværksmøde mellem ungerepræsentanterne.  
 
På mødet blev det konkluderet, at der skal være en regelmæssig kontakt til hinanden via teamsmøder i 
stedet for kun én gang om året. 
Nordic Forum 2024 afholdes i Finland. 
 
 
Overvægtsalliancen 
Diabetesforeningen har i flere år været med i ”Overvægtsalliancen”, ligesom vi er med i ”Børnevægt i 
balance”. Ambitionen med Overvægtsalliancen har været at bremse stigningen i andelen med svær 
overvægt ved at samle en række faglige aktører, at presse på for et øget fokus på området og udarbejde et 
fælles oplæg til en national strategi på overvægtsområdet.  
Hidtil har Alliancen været finansieret Novo Nordisk A/S og sekretariatsbetjent af LEAD Agency. Der er nu et 
ønske om, at Diabetesforeningen overtager sekretariatsbetjeningen med finansiering fra Novo Nordisk 
Fonden og andre aktører.  
 
 
Sensorer – status på regionernes budgetter og implementering af Behandlingsrådets anbefaling  
Efter at Behandlingsrådet i marts anbefalede sensorbaserede glukosemålere til alle personer med type 1-
diabetes, har vi arbejdet målrettet på, at Regionerne økonomisk prioriterer at implementere anbefalingen. Vi 
har været i dialog med regionale og nationale politikere og leveret input og beregninger til budgetter i 
regionerne.  
 
Herudover nåede borgerforslaget om sensorbaserede glukosemålere 50.000 underskrifter i løbet af 
sommerferien. Vi ved endnu ikke, hvornår borgerforslaget skal behandles i Folketinget, men afventer 
Folketingets åbning i oktober. Behandlingsrådets anbefaling ser ud til at have løst adgangen for personer med 
type 1-diabetes, men vi vil appellere til forslagsstilleren om, at benytte lejlighed til at sætte spot på, at der 
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fortsat er over 14.000 danskere med type 2-diabetes, der tager insulin flere gange dagligt, som ifølge Dansk 
Endokrinologisk Selskab kan have gavn af en sensorbaseret glukosemåler.  
 
 

Børnekampagne  
I forbindelse med skolestart skød vi en ny børnekampagne i gang d. 15. august. Kampagnen har navnet Trygt 
børneliv, da den ikke kun har fokus på skolebørn, men også på børn i dagtilbud (vuggestue og børnehave). 
Herudover har vi forud for kampagnen foretaget en aktindsigt i alle landets kommuner, der blandt andet 
viser, at 59 kommuner ikke har retningslinjer for håndteringen af børn med diabetes. Det skaber stor 
frustration og utryghed, at der ikke er klare retningslinjer for, hvilken hjælp børn med diabetes har ret til. 

Diabetesforeningen foreslår derfor:   

• Ensretning af retningslinjer i kommunerne, så alle børn med type 1-diabetes får mulighed for støtte i 
skole og dagtilbud 

• Alle børn med type 1-diabetes skal have en fast diabeteskoordinator i folkeskolen ved en statslig pulje 
som den, der findes til privat- og friskoler 

• Der skal være en støtteperson til børn med diabetes i dagtilbud, fx ved ekstra normering 

• Forældre skal have mulighed for at klage over mangelfuld støtte 
 
Pressemæssigt fokuserer vi i første omgang på skoleområdet og vil herefter forsøge at sætte spotlight på 
dagtilbudsområdet med en række sager fra vores rådgivning. 
  
Vi har kontaktet skoleordførerne, for at gøre dem opmærksomme på kampagnen og fremføre vores forslag. 
Sidste års kampagne ledte til, at et medlem fremsatte et borgerslag, som dog desværre ikke nåede 50.000 
underskrifter. Vi brugte dog anledningen til at søge foretræde for Folketingets Børne-og 
undervisningsudvalg.  Der er endnu ikke fundet en dato for foretræde, men vi er i dialog med udvalget og 
forventer et foretræde i løbet af efteråret.  
 
 
Kørekort   
Næste skridt i kørekortsagen er, at forslaget til nye kørekortregler nu skal behandles i Europa-Parlamentet. 
Det nye forslag blev fremlagt i marts, og nogle af Diabetesforeningens ønsker er allerede imødekommet. 
Eksempelvis foreslås det, at varighedsbegrænsningen på almindeligt kørekort (gruppe 1) udvides fra 5 til 10 
år. På store kørekort/erhvervskørekort (gruppe 2) fastholdes dog en varighedsbegrænsning på 3-5 år, men her 
er den almindelige varighed for personer uden helbredserklæringer også kun på 5 år.  
 
Diabetesforeningen henvender sig til de danske medlemmer af Europa-Parlamentet om sagen og opfordrer 
dem til at gå aktivt ind i forhandlingerne og trække de nye regler i den rigtige retning. 
Vi kæmper for fastholdelse af den forøgede varighed og for, at brug af sensorbaseret glukosemåler kan indgå 
i vurderingen af kørekort og give mulighed for længere varighed. 
Europa-Parlamentets behandling af sagen forventes afsluttet i foråret 2024. Men der er også er valg til 
Europa-Parlamentet i foråret 2024, og derfor ved vi endnu ikke, om de nye regler når at blive forhandlet 
færdigt på denne side af valget.  
 

 

Nye kvalitetskrav til kommunernes forebyggende tilbud 
Diabetesforeningen har deltaget i en arbejdsgruppe, som skal rådgive Sundhedsstyrelsen om udarbejdelsen 
af de nye kvalitetskrav til kommunernes forebyggende tilbud til borgere med kronisk sygdom. Det vil sige bl.a. 
for mennesker med type 2-diabetes.  
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Diabetesforeningen har i arbejdsgruppen fremført, at kvalitetskravene skal sigte på: 

• At få flere borgere ind i tilbud om patientuddannelse 

• At få kvaliteten op på et ensartet højt niveau, uanset hvilken kommune man bor i, herunder at der skal 
være diagnosespecifikke elementer på patientuddannelsen 

• At der følges op efter endt forløb, og at der etableres et datagrundlag på, hvor mange og hvilke borgere, 
der får et tilbud om patientuddannelse – så vi på sigt kan følge udviklingen og effekten af de nye 
kvalitetskrav. 
 

Der har været afholdt to møder i arbejdsgruppen, og vi har afgivet bemærkninger til udkastet til nye 
kvalitetskrav af tre omgange. Diabetesforeningen har fået sat en række vigtige fingeraftryk på udkastet og 
trukket det i den rigtige retning. Det vil sige, at kravene til kommunerne bliver tydeligere på, hvilke borgere 
de skal have forebyggende tilbud til, hvad tilbuddene skal indeholde, at kommunerne også skal tage en del af 
ansvaret for at sikre, at nok borgere får gavn af tilbuddene, og at der følges op på borgernes forløb 
efterfølgende og indsamles data og evalueres på forløb, så kvaliteten kan forbedres.  
   
Det endelige udkast til kvalitetskravene er netop sendt ud i offentlig høring, hvor Diabetesforeningen også vil 
afgive et formelt høringssvar og fremhæve vores ønsker igen.  
 
 
Kursus i arbejdet med Diabetesforeningens politiske mærkesager for medlemmer af Regionsudvalgene 
Den 30. august blev der afholdt et onlinekursus for alle regionsudvalgsmedlemmer om politisk 
interessevaretagelse. Der var 8 deltagere på dagen og et enkelt afbud pga. sygdom. Der var 4 deltagere fra 
RU Syddanmark, 2 deltagere fra RU Sjælland, 1 deltager fra RU Nordjylland og 1 deltager fra RU 
Hovedstaden. 
Kurset blev afholdt af foreningens politiske konsulenter, der lagde ud med en introduktion og status på 
arbejdet med foreningens politiske mærkesager. Herefter fulgte en gennemgang af, hvordan man kan søge 
indflydelse på de forskellige politiske niveauer (nationalt, regionalt og kommunalt) med særligt fokus på, 
hvilke værktøjer de frivillige kan bruge i deres arbejde med interessevaretagelse lokalt med inddragelse af 
relevante cases. Undervejs var der gode spørgsmål og input fra de frivillige, der delte deres lokale oplevelser 
om bl.a. patientuddannelse og samarbejde med almen praksis, som virkede til at være nogle af de emner, 
der optog deltagerne mest.   
Deltagerne roste kursets indhold, som de mente, at flere kunne have gavn af at deltage i, og vi fik relevant 
feedback ift., hvordan vi på sekretariatet kan blive bedre til at informere og involvere Regionsudvalgene.  
 
 
Ny Postlov 
Diabetesforeningen gik sammen med 14 øvrige organisationer i sommers om et fælles bekymringsbrev til 
finansministeren, kulturministeren, indenrigs- og sundhedsministeren samt transportministeren om de 
utilsigtede konsekvenser for magasinudgiverne fra ideelle organisationer. Implementering vil påføre 25 % 
moms på Diabetesforeningens distributionsomkostninger. 
Bilag: Brev til ministre om ny postlov 

 

 

SKI-aftale – diabetesprodukter  

SKI (statens og kommunernes indkøbsservice) har nu afsluttet den fælleskommunale aftale om 
diabetesprodukter. Aftalen træder i kraft fra den 15. november 2023 for de 93 kommuner, der har tilsluttet 
sig. 
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Tre udbydere har vundet plads på delaftalerne, hvilket betyder, at samme virksomhed skal levere 
diabetesprodukter til både Øst- og Vestdanmark (delaftale 1-2), mens tre virksomheder skal levere produkter 
til kontinuerlig glukosemåling (delaftale 3): 
 
Delaftale 1: Diabetesprodukter (Østdanmark): OneMed A/S 
Delaftale 2: Diabetesprodukter (Vestdanmark): OneMed A/S 
Delaftale 3: Produkter til kontinuerlig glukosemåling: 

1) Abbott Laboratories A/S 
2) ReaMed (A/S Tødin)  
3) OneMed A/S 

 
Udbudsaftalen rummer et bredt sortiment med 113 varelinjer med flere varianter inden for hver 
produkttype, og hovedparten af de produkter, kommunerne køber flest af i dag, vil være at finde på den nye 
aftale. Det gælder særligt inden for teststrimler, som udgør størstedelen af omsætningen i kommunerne. 
Bredden i sortimentet sikrer herudover flere forskellige alternativer inden for hver produkttype. 
 
I løbet af udbudsprocessen har en kommunal ekspertgruppe bestående af diabetessygeplejersker, 
visitatorer og indkøbere sammen med blandt andet vores egne brugerrepræsentanter medvirket til at 
stille høje mindstekrav til produkterne for at sikre en god kvalitet på aftalen. Kravene har desuden ad flere 
omgange været i teknisk dialog hos leverandørerne.  
 
Sekretariatet har nu været i dialog med OneMed, som meddeler, at de er klar til at levere alle de velkendte 
diabetesprodukter til alle deres mange nye kunder. De er i fuld gang med at afholde møder med 
kommunerne og opstarter samarbejde med de første 25 kommuner den 15. november 2023. De resterende 
kommuner vil tilslutte sig aftalen løbende og i takt med at deres eksisterende indkøbsaftaler udløber.  
 
De kommuner, der har valgt ikke at tilslutte sig SKI aftalen og i stedet lave deres eget udbud er; København, 
Aarhus, Høje Taastrup, Fanø og Lolland. Disse kommuner skal således fortsat lave deres egen indkøbsaftale 
og i den forbindelse inddrage brugerrepræsentanter, når der skal laves nye aftaler. 
 

 
Danske Patienter – besøgsrunde hos medlemsforeninger 
Jørgen og Claus har haft møde med Danske Patienter til en drøftelse af fremtiden, vores samarbejde og input 
til ny strategi i DP. Vores melding var, at de bør holde sig til deres kerneopgave med at sikre repræsentation i 
diverse nævn, råd og udvalg og nedtone deres politiske aktiviteter.  
 

________________________________________________________________________________________ 

12. Eventuelt (kl. 18.25-18.40) 
________________________________________________________________________________________ 

Pilotprojekt om genbrug af insulinpenne - Thomas 
Projektet rulles nu ud, så alle penne er med i denne ordning.  
Sekretariatet sørger for kommunikation herom. 
 
Indsats overfor hjemløse og andre sårbare - Thomas 
Opfordring til en kommende drøftelse i forbindelse med ny strategi. 
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________________________________________________________________________________________ 

13. Næste møde (kl. 18.40-18.45) 
________________________________________________________________________________________ 

Der afholdes kombineret HB-møde/HB-seminar i dagene 24.-25. november 2023 på:  
 
Skanderborg Park Hotel & Konference 
Skovsvinget 10 
8660 Skanderborg 
 
Hovedbestyrelsens deltagelse på Frivilligdagene: 
 
28. oktober på Vejen Idrætscenter (Vest) 
Jørgen, Thomas, JAS, Liv, Astrid, Malene, David 
 
29. oktober i Idrættens Hus i Brøndby (Øst)  
Jørgen, Thomas, JAS, Liv, Amanda P., Amanda B., Malene, David 
 
________________________________________________________________________________________ 

14. Hovedbestyrelsens kvarter (kl. 18.45-19.00) 
________________________________________________________________________________________ 

 


